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رئیس جمهور:

دولت فعلی آمریکا اشتباه دولت 
قبل را جبران کند

ایســنا: رئیس جمهوری گفت: زمانی که ما در   
دولت یازدهم کار را شروع کردیم، تداوم کار دولت 
یازدهم در ذهنمان بود و فکر نمی کردیم دیوانه ای 
در آمریکا سر کار می آید که جنگی بی نظیر را علیه 
ملــت ایران آغاز می کند. آنها فکر می کردند مردم 
ایران زانو می زنند و تسلیم می شوند. ملت آمریکا 
و دولت فعلی این اشــتباه را فهمیــد، امیدواریم 
هرچه سریع تر جبران شود و دولت فعلی در برابر 
قانون و قطع نامه 2231 تســلیم شــود. خجالت 
نکشــند، تســلیم در برابر قانون کار خوبی است و 

این تسلیم شدن در برابر زور است که بد است.
حجت الاسلام حسن روحانی ادامه داد: اینکه 
در تبلیغات گفته می شود ایران اقداماتی کرده که 
آمریکا را تحت فشار قرار دهد، نادرست است؛ ما 
نمی خواهیم به آمریکا بگوییــم غیرقانونی عمل 
کنیــد. ما عمل بــه قانــون را می خواهیم، اجرای 
تعهدات و قوانین بین المللی جزء وظایف سیاسی 
و انســانی همه دولت هاست. امیدواریم به قانون 
برگردنــد و بتوانیم در شــرایط بهتــری در جهان 
مراودات و تعاملات خود به ویژه در بخش تجاری 
را انجــام دهیم. او ورود به اتحادیه اوراســیا را از 
توفیقات دولت تدبیر و امید عنوان کرد و گفت: این 
اتحادیه در صادرات به ما خیلی کمک کرده، البته 
ما به صورت موقت وارد آن شــدیم و قصد داریم 
این حضور را دائمی کنیم. ورود به این اتحادیه ها 
بســیار مهم اســت و با توجــه به اینکــه اقتصاد 
مقاومتــی دو بخــش درون زا و برون گرا دارد، این 
بخش می تواند بــه برون گرابودن آن کمک کند تا 
با شرایط و تعرفه مناسب صادرات داشته باشیم.

رئیس جمهور با اشــاره به فشــار دشمن برای 
توقف صــادرات نفت ایران افــزود: افتخار دولت 
دوازدهم این است که ما کشور را بدون نفت اداره 
کردیم و بودجه را تقریبا بدون نفت بســتیم. جای 
نفت را صادرات غیرنفتــی گرفت، به طوری که در 
آغــاز دولت یازدهم میزان صــادرات غیرنفتی 31 
میلیــارد دلار بوده و این عدد در ســال 98 به 43 
میلیارد دلار رســید. در ســال جــاری هم حرکت 
خوبی در صــادرات غیرنفتی با وجود مشــکلات 
تحریــم و کرونا صورت گرفــت و امیدواریم مردم 
بتوانند در ســایه تولید و صادرات غیرنفتی شاهد 

توسعه و رفاه کشور باشند.

سياست

روزنه خبر

سال هجدهم    شماره 3945 شنبه   2 اسفند 1399

مرحومه مریم بهروزی تحصیلات علوم دینی داشت 
و بــرای زنان جلســات مذهبی ترتیب مــی داد، به 
طــوری که با نزدیکــی به پیروزی انقلاب اســلامی 
شهید مفتح از او برای سخنرانی در مسجد قبا دعوت 
به عمــل آورد که در یکی از آن جلســات توســط 
ساواک دستگیر و زندانی شــد. پس از انقلاب، عضو 
حزب جمهوری اســلامی شــد و چهار دوره نماینده 
مردم تهران در مجلس بــود. او در دوره نمایندگی، 
یکی از مدافعان حقوق زنــان بود و با تلاش های او 
قوانینی مانند بازنشســتگی زنان با 20 ســال کار و... 
به تصویب مجلس رســید. بخــش مهمی از فعالیت 
خانم بهروزی مربوط به تأســیس جامعه زینب)س( 
بود که تشکلی سیاسی-مذهبی برای زنان است و به 
پیشــنهاد آیت الله خامنه ای به وجود آمد. مرحومه 
مریم بهــروزی در 15ســالگی با آقــای ابوالفضل 
حاجی عباســی ازدواج می کند کــه حاصل آن چهار 
فرزند اســت که اولیــن فرزند ایشــان خانم اعظم 
حاجی عباسی جانشــین مادر در جامعه زینب )س( 
می شــوند. به مناســبت ســالگرد درگذشت خانم 
بهروزی اولین دبیرکل این تشــکل با دختر ایشان به 
گفت وگو نشستیم که از پیشــینه و فضای خانوادگی 
بهروزی آغاز شد و تا فعالیت های سیاسی-اجتماعی 

آن مرحومه ادامه یافت.

Á  دربــاره پیشــینه و فضای خانــواده مادرتان 
توضیح دهید.

زمانــی که مادرش باردار بود، پدرش نماز شــب 
می خواند و نیــت می کرد که فرزندش عالم شــود. 
وقتی به دنیا می آید با تمسخر به او می گویند حالا که 
فرزندت دختر شد و این همه زحمت شما هدر رفت، 
او گفت نام دخترم را مریم می گذارم تا خادمه اسلام 
شــود. پدرش، از افراد متدین و آگاه به مسائل روز و 
سیاست بود. در جلســات مذهبی و سیاسی شرکت 
می کرد. آن زمان مادرم را که هفت ساله بود، همراه 
خودش به جلساتی که می رفت می برد. گاهی مادر 
با وجود ســن کمش، در جلســات اظهــار نظر هم 
می کرد و آقایانی که در جلســه حضور داشــتند، به 
دلیل دختر بودنش اعتراض می کردند و به پدربزرگم 
می گفتند دخترت را به قسمت زنانه بفرست. همان 
روز پــدرش او را به خیاطی می برد و چادری برای او 
تهیه می کند تا شرایط حضور مادرم در جمع مردان 
مهیا شــود. در 1۵سالگی با ابوالفضل حاجی عباسی 
که فردی مذهبی و سیاســی بود، ازدواج کرد و شرط 

پدرش برای ازدواج، ادامه تحصیل و فراگرفتن علوم 
دینی بود.
Á  از مبارزات مادرتان در قبل از پیروزی انقلاب  

بگویید.
مــادر قبل از انقلاب با شــهید مفتــح و آیت الله 
ســعیدی در ارتباط بــود و به دلیل ســخنرانی های 
سیاســی کــه داشــت بارهــا تذکــر گرفته بــود و 
ممنوع المنبر شــد. فامیلی او زعفرانی بهروز اســت 
ولی بعد از ممنوعیت از منبر نام مستعار بهروزی را 
گذاشت و به سخنرانی ها ادامه داد، تا اینکه سال ۵۷ 
در مسجد قبا دستگیر شــد. در اینجا به خاطره ای از 
مادرم در مبارزات قبل از انقلاب اشاره ای کنم. مرداد 
ماه ســال ۵۷ مصادف با مــاه رمضان بود که پس از 
سخنرانی انقلابی خانم بهروزی در مسجد قبا و پس 
از بارهــا تذکر از طرف ســاواک و ممنوع المنبربودن، 
بالاخــره در حالی که ســوار ماشــین بودیــم در راه 
بازگشت به منزل مادر و همراهانشان را که چهار نفر 
بودیم، دستگیر و به شهربانی منتقل کردند. وقتی به 
شهربانی رســیدیم ما را از هم جدا کرده و هر یک را 
به طور جداگانه بازجویی کردند. مادر را بازداشــت 
و ما را بــه طور جداگانه تا غــروب آزاد کردند. پس 
از مدتی یکی از آشــنایان شــرایط ملاقات با مادر را 
در دفتر رئیس شــهربانی وقت )ســجده ای( فراهم 
کــرد که در این دیدار من و پــدر و مادربزرگم حضور 
داشتیم. ســجده ای که بازجویی من را مطالعه کرده 
بــود رو به من کرد و گفت: »تــو را نصیحت می کنم 

که بــه راه مادرت نروی. مادرت بــه دلیل توهین به 
اعلیحضــرت جرمــش ســنگین اســت و در دادگاه 
نظامــی محاکمه می شــود، مجازات کســی که در 
دادگاه نظامی محاکمه می شــود اعدام است که اگر 
اعلیحضرت به مادرت که چهار فرزند دارد رحم کند، 
حبس ابد قطعی اســت«. در آن زمان 14ساله بودم 
اما پاســخ ســنگینی به او دادم و گفتم: »چه کسی 
گفته شــماها تا ابد حاکم هستید که مادرم در زندان 
شما حبس باشد«. گفت: »زبان سرخی داری که سر 
ســبزت را بر باد می دهد. تو هم به سرنوشت مادرت 
دچار می شــوی«. گفتــم: »اگر برای شــما آینده ای 
باشــد«. مادرم به طور موقــت از زندان بیرون آمد تا 
برای محاکمه به زندان بازگردد اما با پیروزی انقلاب 
همان که من در پاسخ به سجده ای گفته بودم، شد و 

مادر به زندان برنگشت.
بعــد از انقــلاب همــراه بــا خانم ها بــه دیدن 
امام )ره( می رفت و برای ملاقات زنان با ایشان وقت 
می گرفت. در این ملاقات ها به دلیل ازدیاد جمعیت 
و هیجان زدگی چادر از ســر خانم ها می افتاد. روزی 
شــهید محلاتی به مادرم گفــت نباید به این ملاقات 
اصــرار کنید چــون آن موقعیت به وجــود می آید. 
آقایــان خدمت امام)ره( رفتنــد و گفتند خانم ها به 
ملاقات شما نیایند. حضرت امام )ره( گفتند به جای 
اینکه مانع حضور بانوان شوید، شرایط حضورشان را 
فراهم کنید. شما فکر کردید اعلامیه های من، شاه را 
از ایــران بیرون کرد؟ این گونه نبود، خانم ها بودند که 
ایــن کار را انجام دادند. پس باید خانم ها هم حضور 

داشته باشند.
Á  چگونه خانم بهروزی عضــو حزب جمهوری  

شد؟
حزب جمهوری بیشــتر فعالیت جبهه ای داشت 
تــا حزبی. مادرم بعــد از پیروزی انقــلاب که حزب 
جمهوری اســلامی تشــکیل شــد، مانند بقیه افراد 

سیاســی و مردمی که دوســت 
داشــتند فعالیــت کننــد عضو 
حزب شد. وقتی دو دوره شورای 
مرکزی حزب جمهوری اسلامی 
را مــرور می کنیم هیچ بانویی در 
شــورای مرکزی وجود نداشــت 
و هنوز برایم ســؤال اســت که 
چرا حتی یک زن عضو شــورای 
مرکــزی حــزب نبود. مــادرم و 
خانم ها شــهلا حبیبــی و حاج 
و  بودند  عباســقلی عضو حزب 
من و برادرم که شــهید شده نیز 
دانش آموزی حزب  عضو شاخه 

بودیم. در آن زمان شهید بهشتی به همه واحد های 
حزب، نگاه یکســان داشــت و خــودش کلاس های 
تشــکیلات را حتی بــرای ما که دانش آمــوز بودیم، 
تدریس می کرد. این موضوع ارزشــمند بود و نشــان 
می داد که شــهید بهشــتی به کارهای تشــکیلاتی 
علاقه و اعتقاد بسیاری داشت و احساس مسئولیت 

می کرد.
Á چه شد که کاندیدای مجلس شدند؟ 

روزی شهید بهشتی از مادرم و خانم ها دستغیب 
و فرشته هاشمی خواست تا جهت گفت وگو به دفتر 
حــزب بروند و به آنها گفت خــود را برای نمایندگی 
مجلــس آماده کنیــد و در فهرســت کاندیداها قرار 
بگیرید تا به مجلس بروید. دســتغیب گفت لزومی 
دارد ما به مجلس برویم؟ آیت الله بهشــتی فرموده 
بودند: »بلــه، حتما باید زنان بــه مجلس بروند، در 
شــرایط کنونی و با وجود حضرت امام)ره( و دیدگاه 
بســیار خوب ایشان نســبت به حضور زنان، فرصت 
خوبی اســت که زنان را به مجلس ببریم و با توجه 
بــه مخالفت هایی که درباره حضور زنــان در مراکز 
تصمیم گیــری وجود دارد، اگر در ایــن دوره زنان به 
مجلس نروند، شــاید هیچ وقت به مجلس راه پیدا 
نکننــد«. در واقع تفکری که مانــع حضور بانوان در 
عرصه های حکومتی بــود و هنوز هم وجود دارد را 

پیش بینی کرده بودند.
نــگاه حضرت امــام)ره( را هم می دانســت. در 
آن زمان غیر از شــهید بهشــتی، هیچ فرد دیگری به 
فکر این مســئله نبود. بالاخره خانم بهروزی و خانم 
دستغیب با فرمایشات شهید بهشتی و قرارگرفتن در 
فهرســت جامعه روحانیت مبارز و حزب جمهوری 
که ائتلاف کرده و یک فهرست واحد دادند، موافقت 
می کنند. خانم بهروزی اســناد و مــدارک لازم را در 
حزب پر می کنند و بــه گمان اینکه ثبت نام در حزب 
کفایت می کنــد، به فرمــان داری نمی رونــد. وقتی 
اســامی اعلام می شــود، متوجه می شــوند که اسم 

ایشان نیســت. از آیت الله بهشتی می پرسند و ایشان 
می گویند: »مگر شــما ثبت نام نکردید؟« با توجه به 
شرایط پیش آمده می گویند اتفاقی است که افتاده و 
معمولا مجلس هــا انتخابات میان دوره ای دارند، آن 
زمان اقدام کنید«. پس از فاجعه هفتم تیر و شهادت 
چنــد نفر از نماینــدگان مجلس، خانــم بهروزی به 
مجلــس اول راه پیــدا می کنند. در روزهــای پایانی 
مجلــس اول، چند تــن از آقایان نماینــده با طعنه 
به مادرم و خانم دســتغیب گفتــه بودند: »روزهای 
آخری اســت که به مجلس می آیید«. مادرم گفت: 
»بله، پایان دوره اول اســت و همــه این وضعیت را 
داریم«. آنها پاســخ داده بودند: »فقط شما خانم ها 
باید خداحافظی کنیــد چون عده ای از علما مخالف 
حضــور زنان در مجلــس هســتند و می خواهند به 
ملاقــات امــام)ره( بروند و اســتدلال کنند که چون 
وکالت، نوعی قضاوت است و قضاوت برای خانم ها 
خلاف شــرع است، بنابراین خانم ها نباید به مجلس 
بیاینــد«. این حرف هــا حقیقت داشــت و عده ای از 
علما خدمت حضرت امام)ره( رفته و خواسته خود 
را با همــان ادله مطرح کردنــد و حضرت امام)ره( 
درحالی کــه از ســخنان آنها عصبانی شــده بودند، 
فرمودند: »اتفاقا این حرف شــما خلاف شرع است. 
خانم هــا باید بــه مجلس بروند و باید حضورشــان 

گسترده تر و ادامه دار باشد«.
مادرم در مجلس دوم کامل حضور داشــت و در 
مجلس ســوم مقطعی را به  دلیل مسئله خانوادگی 
حضور نداشــت و اما در مجلس چهــارم دوباره به 

 طور کامل حضور داشت.
Á  مهم تریــن فعالیت هــای خانم بهــروزی به  

عنوان یک زن در مجلس چه بود؟
مادرم یکی از پرکارترین نمایندگان مجلس بود و 
گفته بود نمایندگی مجلس کار بسیار سنگینی است 
و اگر کســی بخواهد به مسئولیتش عمل کند و شب 
تا صبح هم کار کند باز هم به کارهایش نمی رسد«.

ایشــان برای نطق های قبل از دستور بسیار فعال 
بــود؛ به گونــه ای که وقتــی مجله »حقــوق زنان« 
فعالیت زنان شــش دوره مجلــس را ارزیابی کرده 
بــود، اعلام کرد که خانم بهروزی در میان نمایندگان 
زن شش دوره مجلس بیشترین نطق پیش از دستور 

را داشته است.
او در دوره هایی که در مجلس بود همه طرح های 
حقوقی را جهت احقاق حقوق زنان و بهبود بخشیدن 
به وضعیت آنان به مجلس ارائه داد. در کنفرانس های 
بین المللی و بین المجالس شــرکت می کرد و در مورد 
حقــوق زن در اســلام ســخنرانی می کــرد. در کنگره 
جهانــی زن در پکــن، حضور مؤثر و مفیدی داشــت. 
در چهار دوره مجلــس، نماینده کنگره بین المللی زن 
بود و حضور مســتمر و تأثیرگذاری داشت. مشکلات و 
خلأ هــای قانونی زنان را با بررســی دقیق و علمی به 
 صورت طرح درآورده و به مجلس ارائه داد. ازجمله 
با 2۰  طرح بازنشســتگی زنــان 
سال ســابقه کار، استفاده بانوان 
کارمنــد از ســاعت هایی جهت 
شــیردادن به کودکانشان، قانون 
نیمه وقت کارکردن زنان یا تقلیل 
ســاعت کار را از طریق دولت به 
 صورت لایحه بــه مجلس ارائه 
داد و بــا کمیتــه حقوقی دولت 
ارتبــاط قــوی و تعامــل خوبی 

داشتند.
دربــاره  بهــروزی  خانــم 
موضوعات زنان نگاه فراجناحی 
داشــتند و یکــی از مهم تریــن 
دلایل موفقیت شان هم این بود که دغدغه مسائل و 

مشکلات زنان را داشتند.
طرح بیمــه زنان و کــودکان بی سرپرســت را با 
تلاش فــراوان و تعامل مجلس بــا دولت به نتیجه 
می رسانند. طرحی برای قضاوت زنان برای اولین بار 
توسط خانم بهروزی به هیئت رئیسه ارائه می شود و 
بــا تلاش فراوان و کمک رئیس مجلس وقت -آقای 
ناطق نوری و رئیس جمهور وقت آقای هاشمی- به 
نتیجه می رسد و پس از تلاش و پیگیری های مستمر 
خانم بهروزی، لایحه قاضی تحقیق  شــدن زن ها به 
مجلس می رود و در کمیســیون قضائــی که خانم 
بهروزی هم عضو بودند، دفاع و تصویب می شــود. 
در اواخر دوره اول، بنا به نیاز جامعه و با درخواست 
همســران شــهدا، طرح حضانت فرزنــدان را برای 
زنانی که همسرانشــان شــهید یا فوت شــده بودند، 
مطرح کرده و با ســختی زیاد تصویب می شود. یکی 
از تحــولات عظیمی که در بحــث قانون گذاری رقم 
خورد، موضوع ســهم الارث زنان در مقام همســری 
بود که لایحه آن توســط خانم بهــروزی و با کمک 
و همــکاری کمیته حقوقی جامعــه زینب )س(، به 
مجلس رفــت. درحالی که ایشــان نماینده مجلس 
نبود با رایزنی ها و کوشــش مستمر و پیگیری هایش 
مصوب شــد و پس از 14 قرن، ســهم الارث زنان به 
عنوان همسر، از یک هشتم هوایی به یک هشتم کامل 

تغییر یافت.
Á چرا در دوره های بعد مجلس نامزد نشدند؟ 

در انتخابــات مجلس هشــتم کــه از او دعوت 
شــد، وقتی در جلســات شــرکت کرد بــه من گفت 
نمی خواهــد ثبت نام کند. وقتی دلیلش را پرســیدم 
گفت مــن در این جمع خــدا را نمی بینم و چون به 
دنبال منافع شــخصی نبود و می توانســت خارج از 
مجلس هم بیشــتر از نماینــدگان مجلس تأثیرگذار 

باشد بنابراین تصمیم گرفت که دیگر ثبت نام نکند.
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گفت وگو با فرزند مریم بهروزی، دبیر کل جامعه زینب )س(

 بهشتی گفت اگر نامزد نشوید راه بسته می شود

 آیت الله بهشتی فرموده بودند: »بله 
حتما باید زنان به مجلس بروند، در 

شرایط کنونی و با وجود حضرت 
امام)ره( و دیدگاه بسیار خوب 

ایشان نسبت به حضور زنان، فرصت 
خوبی است که زنان را به مجلس 
ببریم و با توجه به مخالفت هایی 
که در مورد حضور زنان در مراکز 

تصمیم گیری وجود دارد، اگر در این 
دوره زنان به مجلس نروند، شاید 

هیچ وقت به مجلس راه پیدا نکنند«

گار
هن
ست
هب
ضي
مر
س:

عك

محمدرضا عارف:

به  دنبال عبور از روحانی نیستیم
محمدرضــا عارف، عضو شــورای عالــی انقلاب   

فرهنگــی در همایــش اتحادیــه جامعه اســلامی 
دانشــجویان با عنوان تحول حکمرانــی در گام دوم 
انقلاب گفت: »رهبر انقلاب ترســیم روشن و شفافی 
از دهه هــای آینده در گام دوم انقلاب داشــتند«. او با 
بیان اینکه در گام دوم انقلاب رهبر انقلاب توصیه هایی 
داشــتند ادامــه داد: »رهبــر انقلاب دربــاره بخش 
پژوهش، اخلاق اقتصاد، مبارزه با فســاد، اســتقلال و 
آزادی و ســبک زندگی توصیه هایی داشــتند که باید 
نگاه کنیم ببینیم در سال های گذشته در این موارد چه 
کارهایی انجــام داده ایم که در دهه های آینده انقلاب 
موضوعات را بررسی کنیم و به نقطه مطلوب برسیم«.
به گزارش امیدنامه، رئیس فراکسیون امید مجلس 
دهم با تأکید بر اینکه باید نگاه کنیم ببینیم کدام جوانان 
می توانند مخاطب این بیانیه باشند، اضافه کرد: »امروز 
در بیانیه گام دوم بیشترین نگاه ها به جوانان و به سمت 
دانشجویان می رود که دانشجویان در سال های گذشته 
نقش آفرینی هــای مؤثــری در عرصه هــای مختلف 
داشته اند«. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با مرور 
سیر تحولات جنبش دانشجویی و با بیان اینکه پس از 
انقلاب نیز جنبش دانشجویی در مقاطعی همراهی با 
مطالبات مردم داشــته اند، اظهار کرد: »بعد از انقلاب 
دانشــجویان در عرصه های مختلــف حضور پررنگ 
داشتند؛ البته در ســه دهه گذشته نقش دانشجویان 
کم رنگ تر شده است که باید در دهه های آینده رویکرد 
جدیدی بــرای آنها تعریف کرد تــا در صحنه حضور 
پیدا کننــد«. عارف در ادامه نقدهایــی نیز به جنبش 
دانشجویی وارد دانســت و گفت: »کاهش همدلی و 
صمیمیت بین تشــکل ها، عدم تحمل رقیب و تلاش 
برای حذف رقیب، انشــعاب های مختلــف، درگیری 
با مســائل حاشــیه ای، نگاه کوتاه مدت به مســائل و 
ارزش ها و برچســب های غیراخلاقی  فراموش کردن 
به یکدیگر زدن و کم رنگ شــدن دغدغه های انقلابی 
تأثیرپذیری از جریان های بیرون دانشگاه و بی اعتمادی 
به نهادهــای دولتی و حاکمیتی و نیز ذوب شــدن در 
برخی نهادهای حاکمیتی ازجمله چالش های جدی 

جنبش دانشجویی در مقطع فعلی است«.
او همچنین از به فراموشی ســپردن  کرســی های 
آزاداندیشــی در دانشــگاه انتقاد کــرد و گفت: »یکی 
از مطالبــات جــدی رهبــری راه اندازی کرســی های 
آزاداندیشــی اســت البته شــاهد بودیم کــه بعضا 
برخوردهــای امنیتی بــا برگزارکنندگان کرســی های 

آزاداندیشی صورت می گرفت«.
عــارف در پاســخ بــه پرسشــی دربــاره اینکــه 
اصلاح طلبــان از چه زمانی عبــور از روحانی را کلید 
زدند، گفت: »ما هیچ گاه از دولت روحانی عبور نکرده 
و عبور نخواهیم کــرد. به دولت آقــای روحانی نقد 
جدی داریم امــا توهین های اخیر بــه رئیس جمهور 
در اصفهان را خلاف اخلاق می دانیم و ســؤال جدی 
این است که چرا جامعه اسلامی دانشجویان در برابر 

توهین به رئیس جمهور سکوت کرده است«.
او با بیــان اینکه در مجلس دهم دســتاوردهای 
مهمی داشــتیم ادامه داد: »یکی از دســتاوردها این 
بود کــه با گفت وگو اصولگرایــان را متقاعد کردیم از 
برچسب زدن ها دست بردارند به همین دلیل آنها دیگر 

ما را خائن و ضددین نمی شناسند«.
عارف در همین زمینه گفت: »در یک دهه گذشته 
افرادی کــه به اتهام جاسوســی محاکمــه و اعدام 
شــده اند متعلق به کــدام جریان سیاســی بوده اند؟ 

مطمئنا متعلق به جریان اصلاح طلب نبوده اند«.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه 
هر دولتی که روی کار می آید باید حمایت شود و چوب 
لای چرخش گذاشته نشــود، گفت: »شکست دولت 
شکســت مردم و نظام اســت. دولت باید قوی پیش 
بــرود البته توقعات از دولت یازدهم و دوازدهم بالاتر 
از این بود که باید شرایط اقتصادی کشور را هم در نظر 
بگیریم و ببینیم در این شــرایط دولــت چه اقداماتی 
داشــته است«. رئیس فراکســیون امید مجلس دهم 
با بیان اینکه اصولا با حذف تشــکل های دانشــجویی 
و برخورد خشــن با آنها مخالف هســتم، در پاسخ به 
پرسشــی درباره اینکه در جریان اصلاحات افراد تندرو 
وجود دارند، اضافه کرد: »درباره رادیکال شدن برخی 
از اصلاحات نیز باید تعریفی از تند و کندشــدن افراد 
داشته باشــیم و نباید برچسب های تعریف نشده برای 

حذف یک سری افراد داشته باشیم«.
عــارف با بیان اینکه بخشــی از جریــان اصولگرا 
جریان انحرافی نامیده شدند، تصریح کرد: »متأسفانه 
هنوز تریبون های کل نظام در اختیار یک جریان خاص 
است در 4۰ سال گذشته نگاه کنید بنده چند دقیقه در 
صداوسیما بودم. رفتار صداوسیما اظهر من الشمس 
اســت؛ برای مثال در شــب یلدا فردی را که احتمال 
کاندیداتوری اش وجود دارد، به صداوســیما آوردند و 
حافظ خوانــی کرد. این بازی با این شــرایط قابل دوام 
نیســت«. او با بیان اینکــه بنده از عملکرد شــورای 
عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان حمایت می کنم، 
خاطرنشان کرد: »چرا اصولگرایان به سازوکاری مانند 
شورای عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان نرسیدند، 
شــورای سیاســت گذاری یک الگوی موفق بود که در 

حال ادامه پیداکردن است«.
نماینده مردم تهران در مجلس دهم با بیان اینکه 
نباید خود را قیم مردم بدانیــم، تصریح کرد: »راهبرد 
جناح راســت متأسفانه مشــارکت پایین در انتخابات 
پیش رو است و اگر این اتفاق بیفتد قطعا برنامه هایی 
که غربی ها برای ما آماده کرده اند، محقق می شــود. 

نظر دموکرات ها اجماع سازی علیه ایران است«.
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